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Aarne Kähril ilmub juba 
kolmas raamat. Lk 3

Tervisespordikeskus alus-
tab tervisesarjadega. Lk 4

Elva tantsutrupp pääses 
Koolitantsus edasi piir-
kondlikule voorule. Lk 5

Korteriühistute 
foorum Tartus

23. veebruaril algusega 
kell 10 koguneb Tartu Üli-
kooli Raamatukogu kon-
verentsikeskuses järjekor-
ras juba kuues Lõuna-Ees-
ti korteriühistute foorum. 
Seekord räägitakse toe-
tustest korteriühistutele, 
koostööst omavalitsuste-
ga, jäätmete käitlemisest, 
alternatiivenergia kasu-
tamisest ja paljust muust. 
Sissepääs EKÜL liikmete-
le tasuta, teistele korteri-
ühistutele 150 krooni ning 
omavalitsustele ja muude-
le organisatsioonidele 250 
krooni.

Foorumi täpsema kava 
leiab korteriühistute lii-
du kodulehelt www.ekyl.
ee. Osalemissoovist tuleb 
teada anda EKÜLi Tartu 
büroole kuni 18. veeb-
ruarini telefonil 744 1671, 
5558 5701 või meilitsi 
tartu@ekyl.ee

Uudne pangakaart 
annab apteegis 
soodustust

SEB Eesti Ühispank tõi 
turule uue pangakaardi, 
millega saab soodustusi 
kõikides koostööpartneri 
Apteek1 apteekides üle 
Eesti.

Apteegis soodustust 
andev pangakaart on Ees-
tis esmakordne. Apteek1 
märgiga pangakaardiga 
saab soodushinnaga ravi-
meid kõikidest Apteek1 
apteekidest, mida on Ees-
tis kokku 185.

“SEB ja Apteek1 pan-
gakaardile laienevad kõik 
Apteek1 kliendikaardi soo-
dustused, kuid lisaks saab 
seda kasutada ka igapäe-
vase maksevahendina poo-
dides, samuti saab sellega 
võtta raha sularahaauto-
maatidest. Pangakaart on 
eriti sobiv inimestele, kes 
külastavad apteeki keskmi-
sest enam,” kommenteeris 
Riho Unt, kes on SEB Ees-
ti Ühispanga jaepangandu-
se juht ning juhatuse liige.

Apteek1 ja SEB pan-
gakaarti saab tellida SEB 
Eesti Ühispanga konto-
rites, postipanga elekt-
roonilistes kontorites või 
veebiaadressil http://www.
seb.ee/apteek1/ . Apteek1 
soodustustega pangakaar-
ti saavad endale tellida ka 
teiste pankade kliendid, 
kellele avab SEB Eesti 
Ühispank konto kaardile 
järgi tulles. Pangakaart väl-
jastatakse tasuta. BNS

Reedel Tallinnas alanud 
rahvusvahelisel turismi-
messil Tourest 2008 tutvus-
tavad Elva, Rõngu, Rannu, 
Nõo ja Palupera end taas 
ühtse puhkepiirkonnana.

Sirje Veldi

Kui enamasti peavad ühe 
linna asutused end konku-
rentideks, siis kümmekond 
Elva piirkonna ettevõtet 
on koondunud ühtse nime-
tuse alla, mida ka Tallinnas 
toimuval rahvusvahelisel 
turismimessil tutvustatakse 
kui ühtset Elva puhkepiir-
konda, kel on ühised huvid 
tutvustada nii ennast kui ka 
koostööpartnerit. Tourestil 
on nende päralt 12 ruut-
meetrit Tartumaa 60 ruut-
meetrisest boksist.

Mõte omavahel tuttavaks 
saada, olla ühiselt tugevad, 
teada, mida naaber teeb ja 
oskab, on tulnud Waide mo-
tellilt ja Priit Kollistilt.

“On oluline, et kui mes-
sil küsitakse, siis oskaksime 
iga partneri kohta ikka paar 
sõna öelda,” kinnitas enne 
messile minekut kõik head 
partnerid Waidesse kokku 
kutsunud Priit Kollist.

“Elva linn oli esmakord-
selt Tourestil aastal 2004, 
mil mindi välja Waide mo-
telli messi pinnal. See aasta 
on viies kord esindada Elva 
puhkepiirkonda,” ütles Elva 
turismiinfo töötaja Merili 
Aasma. “Oleme kõik üht-
selt väljas.”

Kes satub messile ja juh-
tub Tartumaa boksi juures 
peatuma, leiab Elva puhke-
piirkonna üles rohelise värvi 
järgi, mis läbib nii trükiseid, 
T-särke kui muid eksponaa-
te. Reklaaminäoks on mas-
kott Vapu ja reklaamlauseks 
“Elamuste jaht”.

“See kõik rõhutab loo-
duslähedust, aktiivsust, 
tervislikkust – häid ele-
mente puhkamiseks,” ütleb 
Aasma. “Muidu on mess 
üks agressiivne müügitöö 
ja seda tuleb kõigil kolmel 
päeval teha, et konkurentsis 
püsida.”

Mida messile 
viiakse?

Waide motell tutvustab 
end messil kui seminarikes-
kust, kus on olemas nii ma-
jutus kui toitlustus. Suvepe-
rioodiks on välja ehitatud 
ka autokaravanikeskus 50 
autole, koos teenindusmaja 
ja pesemisvõimalustega.

Muuseum 
ootab mälestusi 
rongisõidust

120 aastat möödus päe-
vast, mil Elvas peatus esi-
mene reisirong. Elvast sai 
linn tänu raudteele.

Tartumaa Muuseum pa-
lub inimestelt, kes on õige 
kaua olnud igapäevased 
rongi-reisijad, mälestusi 
(ka fotomaterjal on ooda-
tud).

Huvitav, kes on see ini-
mene, kes on kõige kauem 
reisinud!? Oodatud on ka 
raudteel töötanud inimes-
te mälestused. Saata võib 
need Tartumaa Muuseum, 
Pikk tn 2 Elva.

Lisateavet saab muu-
seumist tel. 745 6141. TM

Reedest saab 
e-maksuametis 
tulusid deklareerida

Eraisikud saavad ree-
dest e-maksuameti kaudu 
tuludeklaratsioone esita-
da.

Maksuamet alustab 
tulumaksu tagastamist e-
maksuameti kaudu esita-
tud deklaratsioonide alu-
sel 22. veebruaril ja paber-
kandjal deklaratsioonide 
alusel 30. aprillil.

Kui e-maksuameti kau-
du esitatud deklaratsioon 
ei vaja automaatse/esmase 
kontrollimise tulemusena 
lisakontrolli, tagastatakse 
enammakstud tulumaks 
tuludeklaratsioonis mär-
gitud pangakontole viie 
tööpäeva jooksul pärast 
deklaratsiooni esitamist, 
selgub maksuameti kodu-
lehelt.

Maksu- ja tolliameti 
teenindusosakonna ju-
hataja asetäitja Hannes 
Udde ütles BNS-ile, et 
amet ootab tänavu tulusid 
deklareerima umbes 620 
000 maksumaksjat. “Läbi 
e-maksuameti ootame vä-
hemalt 87 protsenti dek-
laratsioonidest,” lisas ta. 
BNS

Elva puhkepiirkond läheb 
turismimessile taas ühtse 
meeskonnana

VVV Sihtasutus pakub 
jätkuvalt matkapakette, 
mida on kokku juba 15, 
kutsub osalema matkamän-
gus, korraldama looduses 
piknikku või sünnipäeva.

Võrtsjärve SA märksõna-
deks on Võrtsjärv, Kalepur-
jekas ja järvemuuseum. Sei-
latakse Kalepurjekaga jär-
vel, pakutakse angerjasuppi 
ja suitsulatikat. Eelmisel 
suvel esmakordselt toimu-
nud ja väga populaarseks 
osutunud kalastuslaager 
tuleb ka tänavu. Jõesuusse 
ehitatakse linnuvaatlustorn, 
mis pakub harukordset või-
malust jälgida rändlinde 
nende peatumispaigas.

30. mail avab Elva aja-
loolises vaksalihoones uk-
sed matkakeskus, kus on 
kogu piirkonna ajalugu ja 
kultuuri tutvustav interak-
tiivne ekspositsioon, turis-

miinfopunkt, seminariruum 
jalgrataste ja matkatarvete 
laenutus, kingsepatöökoda 
ja koht, kus tutvustatakse 
kohalike käsitöömeistrite 
loomingut. Suveks asfaltee-
ritakse Elva-Peedu jalgtee, 
kus saab rulluisutada ja ka 
rattaga sõita.

Tervisespordikeskus tä-
histab kevadel kolme kilo-
meetri pikkuse matkaraja 
Elvast tervisespordikes-
kuseni kuni 40 uue puu-
skulptuuriga, mis juhata-
vad matkaja otse Jumalate 
koju, mis asuvat Elva külje 
all Vaikse järve taga, nagu 
kinnitab tervisespordikes-
kuse äsjavalminud voldik. 
Koos Elva Spordiliiduga 
pakub tervisespordikeskus 
terviseraja sarja, mis kutsub 
huvilisi suusatama, jooks-
ma, kepikõndima, jalgrat-
taga sõitma ja orienteeru-

ma. Messile seab Tartumaa 
tervisespordikeskus üles 
laserlaskmise, mis osutus 
messil Suvi 2007 tõsiseks 
menukiks.

Verevi motell pakub kuni 
28 inimesele hubast ja ko-
dust majutust männimetsa 
keskel, kaminasaalis ja sau-
nas saab pidada seminare ja 
pidusid. Suvel saab laenuta-
da jalgrattaid, ujuda Verevi 
järves, mängida võrkpalli. 
Eriliseks teeb siinse maju-
tuse kaks tuba, kus on ve-
sivoodid, mida teistes Elva 
majutusasutustes ei ole.

SA Luke Mõis kutsub 
külastama Lõuna-Eesti üht 
hooldatuimat ja väga huvi-
tava maastikuarhitektuu-
riga mõisaparki. Kärneri 
majas on mõisa temaatikat 
puudutav püsieksposit-
sioon, siin saab korraldada 
väiksemale grupile semina-
re, pidada piknikku. Luke 
mõisas on infopunkt.

Elvast kümne kilo-
meetri kaugusel Hellenur-
mes töötab 1880. aastal 
Middendorffide ehitatud 
Hellenurme vesiveski, mil-
lele lisab vürtsi rõõmsa-
meelne veskiemand. Rõngu 
ja Rannu lossivaremetes 
elustuvad aga sajanditeta-
gused legendid Barbarast.

“Messil olek tähendab, 
et oleme elus,” ütleb Merili 
Aasma.

Elva puhkepiirkond
• Elva linn, www.visitelva.com,
   www.tartumaamuuseum.ee
• Võrtsjärve piirkond, www.vortsjarve.ee
• Rõngu vald, www.rongu.ee
• Luke mõisapark
• OÜ Hellenurme Veski, www.hot.ee/hellenurmeveski
• VVV SA, www.vvs.ee
• Elva Külalistemaja, www.elvakylalistemaja.ee
• Verevi motell, www.verevi.ee
• Tartumaa tervisespordikeskus, www.tervisesport.ee
• Waide Motell, www.waide.ee

Tervisespordikeskuse direktor Karl Kontor (vasakul) ja Waide motelli teenindusjuht Priit Kol-
list enne messile minekut aru pidamas, kuidas peaks välja nägema messiboksi paigutus.

Foto: Sirje Veldi
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Keit Pentus: poliitika ei pea olema 
midagi keerulist
Möödunud teisipäeva õhtul vesteldi Elva linnaraamatu-
kogu kaminasaalis Riigikogu liikme Keit Pentusega ko-
halikust poliitikast Putinini välja.

Sirje Veldi

Riigikogu liige, Reformierakonna fraktsiooni kuu-
luv Keit Pentus alustas kohtumist elvalastega Riigikogu 
fraktsioonide tutvustusest ja lisas kohe, et parema mee-
lega töötaks ta linnavalitsuses kui Riigikogus, sest “need 
otsused, mida linna tasemel tehakse, on inimestele palju 
lähemad.” Töötamine Tallinna Kesklinna linnaosa vane-
mana on Pentusele ta enda sõnul andnud piisavalt aru-
saamist ka kohalike omavalitsuste probleemidest ja ses-
tap olevat tal ka kindlam elvalaste ees seista.

Hetkel võimukoridorides liikuvatest teemadest ni-
metas Pentus 2000 krooni suurust ringiraha, mis on üks 
reformikate peamisi valimislubadusi, eraisikute väärtpa-
berite maksustamise teemad, töölepingu ja autoriõiguse 
seaduse eelnõud, pensionite tulumaksumäära ülevaata-
mine, lasteaiakohtade tagamine igale lapsele jne.

Elva abilinnapea Toomas Järveoja tundis huvi, mis 
meelt on valitsus huvialaringide toetuse määramisel. Kas 
raha tuleb otse lapsevanemale, ringile või omavalitsuse 
kaudu riigile.

“Oleme selle üle palju vaielnud,” ütles Pentus. “Arvan, 
et see tuleb omavalitsusele sihtotstarbeliselt ja arvestuse 
aluseks on see, kui palju lapsi ringides on. Seda hakatak-
se ilmselt üle vaatama kord aastas.”

Üllatada suutis riigikogulast oma küsimusega aga Brit 
Tammeorg, kes tundis huvi, miks kohustatakse inimesi 
prügi sorteerima, samal ajal kui riigiasutused seda ei tee. 
Pentus lubas asja uurida, väites, et kuuleb sellest problee-
mist esmakordselt. Kogu jäätmekäitluse korraldamises 
näeb ta suuremat vastutust aga kohalikel omavalitsustel, 
sest seadus on välja tulnud juba 2004. aastal. Ühtse jäät-
mevedaja valikus ei näe Pentus monopoli tekitamist, sest 
vedaja valitakse ju konkursi korras läbi riigihanke. Prob-
leemi näeb Pentus pigem selles, et kui inimesed sorteeri-
vadki prügi, siis pole selge, mis toimub prügimäel.

“Ette on nähtud suured trahvid, kui viiakse sorteeri-
mata prügi prügimäele, kuid kes ütleks, kumma vastutus 
see on, kas prügivedaja või prügimäe?” arutles Pentus.

Tunti huvi ka Tallinn-Tartu maantee rahastamise vas-
tu. Pentuse hinnangul piisaks juba ainuüksi täiendavalt 
laekuvast aktsiisist, et üks olulisemaid riigimaanteid välja 
ehitada, kuid tee-ehitus jääb toppama puuduvate projek-
tide taha. “Mille taga see seisnud on, ei tea – see on sega-
ne,” ütles Pentus.

Brit Tammeoru küsimusele, kuidas panna noori huvi-
tuma poliitikast, vastas Pentus, et poliitikast ei tohiks ku-
jundada muljet kui millestki keerulisest ja tehnilisest.

“Kuid poliitika on kõik see, mis teie linnas toimub, see 
pole miskit muud. Ja küllap see läheb ka väga paljudele 
inimestele korda,” ütles Pentus. “Siin on kaks võimalust, 
kas lasete enda eest kõik ära teha ja siis pärast virisete, 
et oleks võinud hoopis teisiti teha või võtate ise aktiivse 
positsiooni. Vaidlete omavahel selgeks, mis on oluline ja 
vajaks muutmist ning tulete välja oma ettepanekutega.”

Üle ega ümber ei saadud ka aprillirahutustest, Vene-
maa poliitikast ja Putinistki. Valitsuse vaoshoitust Vene-
maa kritiseerimisel hindas Pentus positiivseks. Ta mee-
nutas Putini räiget kõnet Müncheni tippkohtumisel, kus 
Vene riigipea lihtsalt mõnitas kõiki ülejäänud riike, kuid 
ei leidnud olulist avalikku vastukaja ega hukkamõistu 
ning sai kutse ka järgmistele suurriikide kohtumistele.

“Ka meie ei peaks vastama omapoolsete nootidega 
Venemaale, sellel poleks tulemust,” leidis Pentus. “Vas-
tastikku solvamistest saaksime ehk mingiks hetkeks posi-
tiivse enesetunde, et saime kah ära öeldud, aga rohkemat 
mitte.”

Paludes nimetada kolme hetkel Eestimaale kõige olu-
lisemat probleemi, nimetas Pentus esimesena majandust, 
seejärel haridust ja rahva tervist, kuid kinnitas, et kõik on 
omavahel nii seotud, et midagi eriliselt esile tõsta oleks 
raske.

Elva noortel on häid ideid. 
Üks neist teostati 6. veeb-
ruaril Elva gümnaasiumis. 

Brit Tammeorg

Huvi pakkuvad teemad 
pakkusid 9.-12. klassid väl-
ja ise. Variante oli mitmeid 
– rallikoolitusest kuni nar-
komaania ennetamiseni. 
Mitmete koosolekute ja 
arutelude tulemusel valiti 
koos Elva linnavalitsuse, 
kooli juhtkonna ja HKK Si-
nilinnuga õpilaskonverentsi 
teemaks Noored teel tule-
vikku.

Konverentsil osales 146 
inimest, teiste hulgas ka 
Rannu, Rõngu ja Nõo kooli 
õpilased. Lisaks uutele tut-
vustele, teadmistele ning 
emotsioonidele said kõik 
osalejad materjalipakid, 
kuhu oli koondatud mit-
mesugust informatsiooni 
edasiste õppimisvõimaluste 
kohta. Rõõmu tegi ka Eu-
roopa päevik, mille sisu ja 
kujundus on igati noortepä-
rane.

Elva gümnaasiumi õpi-
lasesinduse jaoks oli konve-
rentsi korraldamine kõige 
suurem ja tähtsam projekt, 
mis andis hea kogemu-
se, kuidas hakkama saada 
ootamatute probleemidega 
ning mil viisil meeskonda 
motiveeritult koos hoida. 
Siinkohal tuleb tänada koo-
li huvijuhti Marge Järveoja, 
ja 12.a klassi poisse Tiit 
Jaanit ja Riho Purgat, kes 
kujundasid vahva plakati 
ning flaieri. Õpilasesinduse 
seisukoht on, et konverent-
sist peab saama traditsiooni, 
mida õpilased igal aastal ise 
korraldavad.

“Õpi laskonverents i 
meeskond oli super,” kiitis 
gümnaasiumi huvijuht Mar-
ge Järveoja. “Nad olid al-
gatusvõimelised, asjalikud, 
usaldusväärsed. Leian, et 
seda traditsiooni tuleb kind-

Õpilaskonverentsist
peab saama traditsioon

lasti jätkata, sest tagasiside 
on üle ootuste hea. Au ja 
kiitus õpilastele, et nad ilus-
ti vastu pidasid!”

“Konverents oli parim 
üritus, mis meie koolis toi-
munud on,”  leidis Kaisa 
Hansen (12. klass). “Sain 
teada, et ülikoolis võõrkeel-
tele spetsialiseerudes õpid 
ka nende maade ajalugu, 
kirjandust ning kultuuri. Ül-
latavalt hea mulje jättis kut-
sekool. Kummutati laialt le-
vinud arusaam, et kutsekoo-
li lähevad vaid nõrgemad 
õpilased, kes koolis käia ei 
viitsi. Nendele, kes soovivad 
omandada rohkem praktili-
si oskusi, on just kutsekool 
sobiv valik.”

“Mulle meeldis see, et kui 
Heidy rääkis, et ärge tehke 
suuri plaane, siis Mart ütles, 
et just tuleb mõelda suurelt, 
muidu ei jõua kuhugi. Iga-
üks leidis nende jutust enda 
jaoks oma tõetera. Konve-
rents andis ka enesekindlust 
juurde,” arvas Krista Erg 
(12. klass).

“Tore üritus!” kiitis ka 
Anette Viljar (12. klass). 
“Mulle meeldis just see, 

et täiskasvanud inimesed 
julgustasid meid reisima ja 
silmaringi avardama. Nad 
süstisid positiivsust.”

Karl-Martin Ilvesel (12. 
klass) oli tore näha, et ka 
Elva koolist on sirgunud 
tublisid ja ettevõtlikke ini-
mesi. “Loodetavasti saab 
ka meie lend kuulsaks. Sel-
lepärast soovin kõigile edu 
edaspidiseks ning tervitan 
Heidyt ja Marti,” ütles ta.

Arvamusi tagasiside-
lehtedelt:

“Üldmulje on super! Ma 
pole kuulnudki sellistest või-
malustest, mis noortel on: 
õppida välismaal ja osaleda 
erinevates rahvusvahelistes 
laagrites.”

“Konverents oli väga 
huvitav ja andis palju mõt-
lemisainet. Teema oli hästi 
valitud, sest enamus õpilasi 
ei teadnud, mida õppima 
minna ja kuhu.”

“Mõistan, et aeg on pii-
ratud, kuid see vähenegi 
aitab tohutult. Kuulsuste 
kutsumine oli hea idee, sest 
nemad on tahes-tahtmata 
iidolid.”

“Tutvustav video Tartu 

Kutsehariduskeskusest oli 
hästi hea, sest tänu sellele 
sain parema pildi õppeala-
dest ja võimalustest. Nüüd 
tean, mida tulevikus õppi-
da.”

“Heidy Purga esinemine 
jäi kõige rohkem meelde, 
kuna olen ka ise mõelnud 
meediat õppida. Minu jaoks 
oli see eriti tähtis, et ta rää-
kis asjadest, mis minu jaoks 
olulised on. Leian, et on 
oluline noori valgustada eri-
nevatest võimalustest, sest 
meie tulevik sõltub suuresti 
praegu tehtud otsustest.”

“Väike soovitus: järg-
mine kord ei tohiks konve-
rents nii kaua kesta, raske 
on kuulata ja meelde jätta 
nii palju informatsiooni.”

“Kõige paremini jäi 
meelde Mart Vendla huvi-
tav ettekanne õhuvägedest. 
Konverents on väga vajalik 
ja peaks toimuma igal aastal 
vähemalt korra!”

“Üldmulje on väga hea. 
Tore, et on selliseid, kes 
viitsivad konverentsi korral-
dada. Eriliselt tahaksin esile 
tõsta Mart Vendlat ja Epp 
Adlerit.”

Konverentsipäeva teisel 
poolel kohtusid õpilastega 
Elva gümnaasiumi vilistla-
sed, Raadio 2 peatoimetaja 
Heidy Purga ja õhuseire di-
visjoni ülem Mart Vendla. 
Nendega vestlesid Kristiina 
Paurson, Brit Tammeorg, 
Kaisa Viljar, Mikk Karu ja 
Sander Laks.

Millised on teie muljed 
õpilaskonverentsist?

Heidy: Väga lahe üritus. 
Tore, kui noortel on peale-
hakkamist ja julgust. Selline 
kogemus annab ka korral-
dajatele palju juurde.

Heidy ja Mart, millised 
te kooliajal olite?

Heidy: Mäletan, et tahtsi-
me end pidevalt kehtestada. 
Olen loomult revolutsio-
näär. Arvan, et kui miski on 
halvasti, siis tuleb sõna võtta 
ja end maksma panna.

Mart: Olin kooli ajal to-
hutult aktiivne, mistõttu ma 
tihtipeale lihtsalt ei jõudnud 
kõigis tundides kohal käia.

Heidy: Ma olin küllalt-
ki hea õpilane: hinded olid 
korras. Samas, käitumine 
oli tunnistusel tihtipeale ra-
huldav. Mäletan, et kui ma 
mõne kahe või kolme sain, 
siis ma ei teinud sellest suurt 

numbrit, sest tegelikult ei 
muuda see ju midagi.

Kas kool on aastatega 
palju muutunud?

H: Kui koolimaja uksest 
sisse astusin, siis tundsin, 
nagu oleksin ajas tagasi läi-
nud. Meenuma hakkasid 
igasugused olukorrad ja ini-
mesed. Hea on Elvas olla!

M: Klassiruumid on to-
hutult muutunud. Labor, 
raamatukogu, käsitöö- ja 
tööõpetuseklass – suurepä-
rane!

Kas külastate Elvat tih-
ti?

M: Olin viimati Elvas 

kolm kuud tagasi. Mulle 
meeldib Elvas joosta, siin on 
head rajad, ning mõnikord 
sõidan lihtsalt niisama ringi. 
Huvitav on näha, kuidas lin-
napilt aja jooksul muutub.

H: Mul elab ema siin. 
Üritan võimalikult tihti teda 
külastada, kuid tööd on pal-
ju ja aega vähe. Vaikne järv 
on mu lemmikkoht.

Heidy, on sul meeles 
mõni inimene või eeskuju, 
keda sa kooli ajal oluliseks 
pidasid?

Reet Ollino poeg Ott 
Ollino kirjutas väga häid 
luuletusi. Kui keegi teab, 

kust tema luulekogu saada, 
siis palun helistage mulle.

Heidy, kas oli raske min-
na väikesest linnast Tallin-
na õppima?

Eks natuke ikka oli, aga 
mu isa aitas mind päris pal-
ju ja ma ei pidanud näiteks 
ühikas elama, kuigi see oleks 
võib-olla põnev olnud.

Kas vanemad mõjutasid 
su otsuseid seoses edasiste 
õpingutega?

Ei, olen alati püüdnud 
olla võimalikult iseseisev. 
Oluline on kuulata enda 
sisemist häält, mitte kaasa 
minna sellega, mis parasja-
gu popp on. Leian, et tähtis 
on eristuda massist ja olla 
omapärane.

Millised õpetajad on tei-
le eriliselt meelde jäänud?

H, M: Uno Kuresoo, Ülo 
Haljasorg, Lea Tooming. 
Tegelikult saime kõigiga 
läbi ja praegu meenuta-
des tuleb vaid hea meelde. 
Tänu Elva kooli õpetajatele 
oleme praegu just sellised 
nagu oleme.

Mart, te olite 16 aastaselt 
üks Kaitseliidu asutajatest. 
Mis teid selleks ajendas?

Raske öelda. Arvatavasti 
aatelisus ja just noorus.

Heidy ja Mart küsimuste risttules

Fotod: Karl-Martin Ilves

Registreerimine ja materjalipakkide kättejagamine. Pildil Elva kooli õpilased.

Foto: Maarja-Liisa Maasik

Keit Pentusel, kes kogub kruuse, oli hea meel, et sai kogule 
täiendust. Paremal kohtumise korraldaja Brit Tammeorg.

Foto: Sirje Veldi
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MIS JUHTUS?

Avalik kord
7. veebruaril kell 15.10 magas Elva raudteejaama oote-

ruumis pingil purjus Mati (1974). Kella 21.10 ajal ilmusid 
Elvas Kärneri tänaval avalikku kohta joobes Tiit (1989) 
ja 1987. aastal sündinud mees.

8. veebruaril kell 16.15 rikkus Imbi (1961) koerte ja 
kasside pidamise eeskirju. Tema koer pääses lahti ja hir-
mutas Nõo kooli territooriumil lapsi.

9. veebruaril kell 4.30 lõi Jaanis (1987) rusikaga pu-
ruks Nõo kooli aknaklaasi. 10. veebruaril kella 1.30 ajal 
visati katki Hansapanga Elva kontori aken.

Ööl vastu 10. veebruari saeti Rõngu vallas ühe kin-
nistu territooriumil maha kaks umbes 25 aasta vanust 5-6 
meetri pikkust hõbekuuske.

10. veebruaril kell 11.45 tuigerdas Nõo vallas avali-
kus kohas purjus Tarmo (1977), paarkümmend minutit 
hiljem leiti samas vallas avalikus kohas magamas joobes 
Mati (1974).

Roolijoodikud
9. veebruaril kell 8.15 oli Elvas Puiestee tänaval auto-

roolis Johann (1951), kellel tuvastati veres pisike promill. 
Sama päeva õhtul kella 20.41 ajal juhtis alkoholijoobes 
Ants (1959) Rõngu vallas mootorsõidukit, kuigi tal pol-
nud vastava kategooria sõiduki juhtimise õigust.

Liiklus
7. veebruaril kell 19.20 juhtis Raivo (1979) Nõo val-

las sõidukit, kuigi tal puudus vastava kategooria moo-
torsõiduki juhtimise õigus.

8. veebruaril kell 14.20 ei täitnud Katrin (1972) Elva 
linnas autot juhtides liiklusmärgi “Peatumise keeld” nõu-
deid. Kella 23.50 ajal juhtis Martin (1976) Nõo vallas asu-
lavälisel teel autot lubatust 60 km/h kiiremini.

12. veebruaril kell üks päeval juhtis Konguta vallas 
ilma liikluskindlustuse lepinguta sõidukit Kalle (1969), 
tund hiljem ületas samas vallas lubatud sõidukiirust Eve 
(1948), kell 14.20 liikles Konguta vallas ülevaatusel käi-
mata autoga Merike (1976), kell 20.05 ei olnud Rõngu 
vallas Kalmeril (1982) kontrollijatele näidata sõiduki 
omaniku kirjalikku volikirja, mis on Liiklusseaduse § 17 
lg 3 kohaselt kohustuslik.

Juhtum loomaga
13. veebruaril teatati politseile, et Nõo vallas Tõravere 

alevikus asuvas suvilate piirkonnas on tulistatud koera. 
Koer toimetati loomakliinikusse. Juhtunu asjaolud on 
selgitamisel.

Päästekeskuse info
13. veebruaril kell 20.37 käisid päästjad Nõo alevikus 

turvamas piirkonda, kus oli ohtliku olukorra tekitanud 
elektriliinidele kukkunud puu.

ÕIENDUS

Vahel viskab trükiveakurat ikka hulle vempe. Seda-
puhku oli eelmisel nädalal lehetegijail arvutamisega ras-
kusi, millele vihjas ka üks meie tähelepanelik lehelugeja.

Leheküljel 2 Ado Reinvaldi loos on nimelt märgi-
tud, nagu oleks 8. veebruaril möödunud 105 aastat Ado 
Reinvaldi surmast. Tegemist on siiski kahetsusväärselt 
vale aastaarvuga. Nimelt möödus Laulu-Aadu surmast 
86 aastat, sest Ado Reinvald suri 1922. aastal. Küll aga 
hakkas Reinvald 105 aastat tagasi endale Elvasse maja 
ehitama.

Toimetus vabandab eksitamise pärast.

Aastaid ajakirjadele aian-
dusalaseid artikleid kir-
jutanud kogenud aednik 
Aarne Kähr tegi tõsisema 
kirjatööga algust mõni 
aasta tagasi.

Virve Tomson 

“Tuleb kirjutada sellest, 
millest pole aiandusteema-
del Eestis veel suurt kirju-
tatud. Kui antud valdkon-
nas pole midagi avaldatud, 
tuleb see lünk täita,” rääkis 
Kähr. “Meil on palju tõl-
gitud aiandusalast inglise-
keelset kirjandust. Taimed, 
mida tõlkeraamatutes 
soovitatakse, ei pruugi just 
meie kliimasse sobida.”

Kahe viimase aasta 
jooksul on Aarne Kähr val-
mis saanud kolme aiandus-
alase raamatuga. Ilmunud 
on 2006. aastal kirjastuse 
Varrak väljaandel “Var-
jutaimed” ja aasta tagasi 
Ajakirjade Kirjastuse sar-
jas “100 taime” välja antud 
“Pinnakattetaimed”. Märt-
sikuust alates saab raama-
tulettidelt osta Aarne Kähri 
uut raamatut “Kõrgekasvu-
lised püsililled”, mis ilmub 
sarjas “1000 taime”.

“Aiandus on praegu tõu-
sev trend,” rääkis Kähr. 
“Üha rohkem valmib uusi 
kodusid ja uude majja ko-
limisel mõeldakse kodu-
ümbruse kujundamise ja 
haljastuse võimalused ning 
valikud hästi läbi.”

Kogenud aiapidajana 
oskab Aarne Kähr oma 
raamatutes soovitada just 

Aarne Kähril ilmub juba kolmas raamat

selliseid taimi, mis meie 
oludes hästi kasvavad ja 
talvituvad.

“Kõrgekasvulised püsi-
lilled” on ülevaade 25 kõr-
gekasvulise taimeliigi ko-
duaias kasvamise saladus-
test. Lisaks saab raamatust 
teavet võimsate taimede 
kasvatamisest konteineri-
tes.

“Kõrgekasvulistest aia-
taimedest ajendas kirjuta-
ma Eesti aiapidajate suure-
nenud huvi Lääne-Euroopa 
lopsakate aedade vastu,” 

seletas autor. “Inimesed 
tahavad, et aias oleksid 
suured, ilusad, õitsvad tai-
med. Aedade rajamisel on 
inimlik soov nihutada lõu-
namaiste taimede kasva-
tamist aina rohkem põhja 
poole.”

Fotodega illustreeritud 
väljaandest saab lugeja li-
saks botaanikaalasele in-
formatsioonile ülevaate ka 
taimeliigi kasulikkusest ra-
vimtaimena. Fotod pärine-
vad enamuses Ann Tenno 
ja tuntud Belgia päevalii-

liate kasvataja Francois 
Verhaerti pildikogudest.

“Nendest taimedest, 
millest raamatus juttu on, 
kasvab minu aias üle poo-
le,” ütles koduaias 1500 
erinevat taimeliiki hool-
dav Kähr. “Mida aias on 
liiga palju ja ei paku enam 
huvi, vahetan uute sortide 
vastu välja. Minu jõud on 
piiratud, ei jõua enda aeda 
absoluutselt kõike koguda, 
mida tahaks.”

Vahelduseks ja puhku-
seks raskele aiatööle oma 
kogemused ja teadmised 
kaante vahele kirjutanud 
Aarne Kähr plaanib edas-
pidi kirjutamisega aktiivse-
malt tegelema hakata.

“Ei jõua enam nii palju 
aias rassida. Parasjagu teh-
tud ka, et teistele nõu anda. 
Olen selle peale läinud, 
et kirjutan ühe raamatu 
aastas,” rääkis sügisest ke-
vadeni kirjatööga tegelev 
Kähr. “Kui novembris “pü-
silillede” käsikirja kirjastu-
sele andsin, tuli selline tühi 
moment, kus polnud mida-
gi teha. Hakkasin järgmise 
raamatuga pihta, millest on 
tänaseks kirjutatud paar-
kümmend lehekülge. Tege-
likult on praegu ühe hooga 
käsil kahe raamatu kirju-
tamine. Kui märtsi keskel 
aiatööd algavad, siis pole 
enam aega kirjutada.”

Aasta tagasi ilmunud 
Aarne Kähri raamatul 
“Pinnakattetaimed” on 
peagi oodata kordustrükki. 
“Varjutaimed” on tõlkimi-
sel leedu keelde.

“Püsilill on üldse üks naljakas sõna. Kui lahku kirju-
tada või aeglaselt hääldada, siis on “püsi lill” nagu 
pereliige, kes ei tohi aia alt naabrite juurde minna, 
ära kuivada, tuule käes ümber kukkuda jne. jne. 
Püsilill on lill, kes, tulnud meie aeda, jääbki siia pü-
sima. Kes jääb meile elama.”

Aarne Kähr “Kõrgekasvulised püsililled”
eessõnas.

Aarne Kähr oma koduaais Elvas.

Foto: erakogu

Neljapäeval tähistati Elva gümnaasiumi Puiestee tänava 
aulas sõbrapäeva võistlusmänguga “Linnapea VS gümnaa-
sium”.

Elva linnapeal Reno Laidrel tuli kaheteistkümnel alal 
osavust, taibukust ja füüsilisi võimeid proovile panna kümne 
gümnasisti vastu. Gümnaasiumi võistkonnas osalesid Gerli 
Seer, Illar Lood, Marlyn Talma, Kairit Ivaste, Veikko Käos, 
Sander Melk, Vadim Veert, Verner Lessing, Kristo Ilves ja 
kapten Kris Männamaa.

Võistlusmängu erinevatel aladel pidid õpilased endi 
hulgast võistlustulle saatma kõige nutikama, painduvama, 
osavama, teravama mõistusega, suurema suu ja söögiisuga, 
pikema keele ja meelega, suure hinge ja kängurujalgadega 
võistkonnakaaslase. Linnapea Reno Laidrel tuli kõik vajali-
kud oskused ja omadused võidu nimel omal nahal läbi teha. 
Võistumängude vaheaegadel uuris pingutusest punapõskne 
linnapea, kas tantsutüdrukuid ja reklaami ei näidatagi ning 
vestis sõbrapäevalistele lahedaid sõbra-anekdoote.

Sõbrapäeva sõbralik võistumäng lõppes sõbraliku viigiga 
8:8. EPP

Sõbrapäev gümnaasiumis

Käte abita veekausist õuna ja porgandi väljatõstmisel ja ära-
söömisel läks vaja suurt suud ja head isu.

Võistlusmängu viimasel alal oli nuustikuga kausist vee pude-
lisse väänamisel linnapeast osavam Kairit Ivaste.

Fotod: Virve Tomson

Külmunud särgi lahtikangutamisel oli linnapea Reno Laid-
rel omajagu maadlemist ja appi tuli võtta ka jalad. Kiiremini 
tõmbas külmakange pluusi selga Illar Lood.

Illar Lood näitas head tehnikat hoota kaugushüppes.
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Tervisespordikeskuse tervisesari

Tartumaa Tervisespordikeskus alustab uue tervisespordi 
ürituste sarja korraldamist. I etapp on juba 23. veebrua-
ril algusega kell 12 Tartu Maratoni uues finišipaigas.

Karl Kontor
Tartumaa Tervisespordikeskuse direktor

Mis toimub ja kellele seda vaja on?
Tervis on inimese kalleim vara. See kõigile tuntud tõde 

meenub meile sageli alles siis, kui keha annab valu või 
haigusega märku, et oleme midagi valesti teinud. Täna-
päeva inimesel on tavapäraseks kujunenud istuv eluviis ja 
karjuv kõneviis. Auto, teler ja arvuti ei paku kehale pii-
savat pingutust, pidev ajapuudus ja kohustuste koorem 
kuhjavad stressi, mille oskamatu väljaelamine tekitab 
suhtlemisprobleeme tööl ja kodus.

Vigade parandamiseks ei pea kohe apteeki või arsti 
juurde tormama. Õigeaegse reageerimise korral piisab 
enamasti eluviisi muutmisest.

Ratsionaalse toitumise, korrapärase töö- ja puhkere-
žiimi ning kahjulikest harjumustest loobumise kõrval on 
elukvaliteedi tõstmise oluliseks võimaluseks optimaalse 
kehalise aktiivsuse tagamine.

Et inimene on mugav, laisk ja kaval, siis leitakse palju 
põhjuseid, mis ei lase eluviisi muutmisega alustada. Näi-
teks selleks, et mitte hakata tegelema kehalise treenin-
guga, on levinumad põhjendused halb ilm, sportimiskoh-
tade vähesus, treeningvarustuse või toetavate kaaslaste 
puudumine, häbitunne oma välimuse või sooritusoskuse 
ja -võime suhtes.

Tervisespordikeskuse ja selle ümbruses kulgevate 
terviseradade kasutajate hulga kasv viimasel ajal annab 
siiski märku sellise mõtteviisi muutumisest. Seepärast 
leidsime, et on paras aeg stimuleerida neid, kes juba on 
tulnud loodusesse tervist otsima ja aidata õigele teele 
veel kahtlejaid ning otsustasime korraldada viiest etapist 
koosneva tervisespordiürituste sarja. See toimub veeb-
ruarist oktoobrini iga ilmaga Tartumaa Tervisespordikes-
kuse ümbruse metsaradadel, mis paljuski kattuvad Tartu 
maratoni ja Vitipalu terviseradadega.

Osalemise tingimused on väga demokraatlikud. Kui-
gi igal etapil on üks põhiline liikumisviis (suusatamine, 
jooks, kepikõnd, jalgrattasõit ja orienteerumine), siis ala-
ti võib valida alternatiiviks kepikõnni, jooksu või lihtsalt 
jalutamise. Kolme tunni jooksul, mil start on avatud, võib 
osavõtja vabalt valida stardi hetke ja distantsi pikkuse. 
Raja läbimise aega ei fikseerita, seega võistlust teistega 
ei toimu. Oluline on võrrelda vaid oma soorituste taseme 
muutust aja jooksul ja treeningu mõjul. Seepärast mõõ-
dame hoopis stardis ja finišis pulsisageduse, mille näidud 
ja läbitud distantsi fikseerime diplomile, mille iga osavõt-
ja mälestuseks ja oma kehalise võimekuse võrdlemiseks 
kaasa saab. Kes soovib rohkem teada oma hetkeseisust ja 
treenimise võimalustest, saab konsulteerida spordiarsti-
ga ning sooritada terviseteste.

Rajale jäetud energia taastamiseks pakume lõpetaja-
tele suupisteid, sooje ja külmi jooke ning soovi korral ka 
sauna, dušši ja massaaži.

Kõigi registreerunud osavõtjate vahel loosime spordi-
kaupluste kinkekaarte nii igal etapil kui sarja kokkuvõt-
tes. Sarja lõppedes tahame premeerida ka aktiivsemaid 
peresid, kõikidel etappidel osalejaid ja suurimat arengut 
näidanud tervisesportlasi.

Ootame osalema igas 
vanuses ja erineva tervis-
liku seisundiga inimesi. 
Alustada pole kunagi hilja 
ja kindlasti on haiguste en-
netamine odavam ja valu-
tum nende ravist.

Täpsem info www.tervi-
sesport.ee ja tel. 505 4006

Eelregistreerimine tel. 
745 6333

Pean arstina ütlema, et 
minu jaoks on see sõnum 
pöördelise tähtsusega. 
Olen arstina töötanud juba 
üle kahekümne aasta ja 
seni oli ikkagi selge aru-
saam, et konkreetse inime-
se tasandil ei ole võimalik 
vähki vältida.

Peeter Laasik,
Elva linnavolikogu liige,

SA Elva Haigla TM
ravijuht

Me kõik teame suitse-
tamise vastase kampaania 
sõnumit – inimestel, kes 
suitsetavad, on kopsuvähki 
sagedamini. Kuid samas ei 
saa me öelda konkreetselt 
Marile või Annele, kes lõ-
petavad suitsetamise, et 
neil nüüd kopsuvähki ei 
teki. Just siin on emakakae-
la vähi vastu vaktsineerimi-
se unikaalsus – kui Mari või 
Anne vaktsineerib ennast 
emakakaela vähi vastu, siis 
on peaaegu 100% tõenäo-
sus, et neil seda vähki ei 
teki. Ja samas me teame, 
et Eestis on suremus paha-
loomulistesse kasvajatesse 
surma põhjuste seas teisel 
kohal.

Emakakaelavähk on 
ainus vähiliik, mille te-
kitaja on kindlalt teada 
– see on HPV ehk inimese 
papilloomiviirus, mis levib 
peamiselt sugulisel teel. 
Kas inimene on HPVga 
nakatunud või mitte, sellest 
on inimesel endal tihtipeale 
väga raske aru saada. Suu-
remal osal naistest ei põh-
justa HPV olulisi kaebusi 
ning taandub iseeneslikult 
paari aasta jooksul. Peaae-
gu 70% täiskasvanutest on 
oma eluea jooksul nakatu-
nud mõne HPV tüübiga. 
Viiruse olemasolu ja tüü-
pi saab kindlaks määrata 
HPV testiga, mis on valutu 
protseduur ja viiakse läbi 
naistearsti juures tavaläbi-
vaatuse käigus.

Emakakaelavähk on 
noorte (15 kuni 44 aastas-
te) naiste seas surma põh-
justavate pahaloomuliste 
kasvajate hulgas Eestis 
ja Euroopas teisel kohal. 
Eesti emakakaelavähi esi-
nemissageduse näitaja on 
üks Euroopa suuremaid 
ning on enam-vähem samal 
tasemel püsinud viimase 25 
aasta jooksul. Ligikaudu 33 

500 naisel aastas Euroopas 
diagnoositakse emakaela-
vähk ja 15 000 korral lõp-
peb see surmaga. Emaka-
kaelavähil on ligi kümne 
aastane peiteaeg, mil on 
võimalik seda veel edukalt 
ravida. Kurb on see, et pal-
jud naised jõuavad arsti 
juurde siis, kui vähk on juba 
kaugele arenenud ning su-
remus seetõttu on kõrge. 
Eesti naiste vähisurmadest 
on esikohal rinnavähk ning 
sellele järgnebki just ema-
kakaelavähk.

Samas on selge, et naise 
tervise jaoks on parem ja 
ühiskonna jaoks majandus-
likult kasulikum haigust en-
netada kui ravida.

Traditsioonilisele Pap-
testile on lisandunud HPV 
nakkuse diagnoosimine 
ning esimesed vaktsiinid, 
mis hoiavad ära enamlevi-
nud HPV viiruse tüüpidest 
tekitatud emakakaelavähi. 
Paljud riigid nagu näiteks 
USA, Austraalia, Suurbri-
tannia, Norra, Rootsi, Taa-
ni, Prantsusmaa, Itaalia, 
Hispaania, Saksamaa jt on 
alustanud HPV viiruse vas-
tu vaktsineerimise riiklikke 
programme.

Ka Eestis on alates 2007. 
aastast HPV nakkust, ja 
seega emakakaelavähi te-
ket, võimalik vaktsineeri-
misega ennetada.

Eesti Naistearstide Selts 
soovitab vaktsineerida es-
mase sihtgrupina 9-13 aas-
taseid tüdrukuid ja üle 14 
aastaseid noorukeid ning 
naisi, vastavalt ravijuhisele. 
Vaktsineerimine ei kuu-
lu Eestis veel riiklikusse 
vaktsineerimiskavasse ning 
seetõttu peavad vaktsinee-
rida soovijad need kulud 
ise kandma. Eestis on täna 
juba üks linn – Jõgeva, kus 
linna kulul saavad soovi 
korral kõik 6. klassi tütar-

lapsed lasta end vaktsi-
neerida HPV viiruse poolt 
põhjustatud emakakaela-
vähi vastu.

Siin ongi otsustamise 
koht – kas Elva volikogu 
väärtustab Elva noorte nei-
dude tervist või ei? Valmis-
tasime koos haigla güne-
koloogidega küsimuse ette 
Elva linnavolikogu sotsiaal- 
ja tervishoiukomisjonile. 
Komisjoni jaanuari koos-
olekul said komisjoni liik-
med põhjaliku info haiguse 
olemuse ja vaktsiini kohta 
– näidustused, tema toime, 
statistika, senine kasutami-
ne. Samas võib loomulikult 
leida põhjendusi rahasta-
misest keeldumiseks, sest 
ravim on kallis, see on riigi, 
mitte omavalitsuse kohus-
tus jne. Kuid kas siit ei alga-
gi inimeste mugavdumine? 
Mõeldakse, et äkki ei puu-
duta see minu peret, minu 
tütart või tütretütart. Aga 
kui kümne aasta pärast on 
just sinu tütrel pahaloomu-
line kasvaja? Või on see 
kasvaja sinu naabril, sõbra 
tütrel?

Mis tunne on elada tea-
des, et oleks saanud noore 
naise või ema surmahaigu-
sest päästa?

Kas ma dramatiseerin 
asja üle, teen kärbsest ele-
vandi?

Ma arvan et ei, kuid las 
see jääb lugeja otsustada. 
Volikogu komisjoni jaanua-
ri koosolekul, kui arutasime 
ja hääletasime ettepanekut 
rahastada Elva linna poolt 
vaktsineerimist, jagunesid 
hääled komisjonis kahjuks 
võrdselt – 4 poolt ja 4 vastu. 
Seega rahastamise otsust ei 
tulnud. Õnneks on komis-
jonide koosolekute proto-
kollid avalikud ja inimesed 
saavad nendega tutvuda. 
Oluline on ka see, et komis-
joni liikmed soovisid selle 
teema juurde hiljem tagasi 
tulla. Aga küsimus on, kuna 
ja millist infot on veel vaja 
positiivseks otsuseks?

Praegu saavad soovijad 
vaktsineerida ennast ta-
suliselt emakakaela vähi 
vastu SA Elva Haigla gü-
nekoloogide vastuvõtul ja 
Elva perearstide praksistes. 
Vaktsineeritavad peavad 
praegu ise ostma apteegist 
vaktsiini – kolm süsti sum-
mas orienteeruvalt 4500-
4700 krooni.

Emakakaelavähki 
saab ennetada Elva Postipoiss 167-

168
(13. ja 20. veebruar 
1998)

* Elva veetöötlusjaama 
pidulikule avamisele saa-
busid Norra suursaadik Kai 
Olaf Lie ja Oslo veevärgi 
juhid. Veetöötlusjaamas lõi-
kasid lindi läbi Tartu maava-
nem Jaan Õunapuu, Norra 
suursaadik Kai Olaf Lie, 
keskkonnaminister Villu 
Reiljan, Elva linnapea Väi-
no Uibo ja Eesti Veevärgi 
tegevdirektor Arvo Keller. 

* Keskerakondlastest 
Riigikogu liikmed ja erakon-
na liidrid külastasid Elvat ja 
kohtusid rahvakoosolekul 
poliitikahuvilistega. Saa-
li ette asusid Aino Runge, 
Valve Raudnask, Liina Tõ-
nisson, Arvo Haug, Olev 
Anton, Tõnu Kauba, Anti 
Liiv, Erika Salumäe. Tulla ei 
saanud Edgar Savisaar, Siiri 
Oviir ja Tõnu Kõrda.

* Nõo koolimaja lam-
mutasid Rokk ja Roll. 4H 
klubi korraldas Nõo koolis 
rock’n’rolli päeva. Kohal olid 
hipid, ehtsad roadracerid. 
Oli ruudulisi pükse ja välja-
veninud kampsuneid.

* Elva Postipoisis ilmus 
esimest korda seltskonna-
külg.

* 9. veebruaril oli lindi-
lõikamine raekojas: lõpetati 
teise majatiiva rekonstruee-
rimine. Tänati ehitajat ASi 
Ilmre, imetleti linnaarhitekt 
Tiina Tuule väga maitsekat 
ja tugeval professionaalsel 
tasemel tööd.

* Ettevõtlikud mehed 
Marko Niilus ja Janno 
Erenvert otsustasid rajada 
Kasekülas vanasse tootmis-
hoonesse autolammutuse. 
Et kohalikud autoomanikud 
oma sõidukeid lammutusse 
tuua ei tahtnud, otsustati 
autosid tuua Saksamaalt.

* Elvas käib perearsti-
sõda. Doktor Taimi Laasiku 
kaitseks kirjutab patsient 
Maido Urbas: “Kuid mille-
ga seletada fakti, et kui algas 
dr. Laasiku vastuvõtt Val-
ga mnt 17a, levitas Maxilla 
ikka veel patsientidele va-
leinformatsiooni ja kutsus 
üles ümber registreeruma.” 

Patsiendi seisukohtadega 
ei ole aga nõus Rein Abel: 
“Rõhutan veel kord, et 
Abelid on asjatult sellesse 
sõtta tiritud.”

* Abeli Ärikeskuse kaup-
lustes müüdi suhkrut hin-
naga 6.90 kg, poola õunad 
maksid 5.90 kg.
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Aleksei Kalmus: mulle meeldiks kui kõik inimesed 
omavahel hästi läbi saaksid

Tänasele juubilarile on 
täiesti meeltmööda, et kor-
ra nädalas saab Seenioride 
tantsurühmas luud ja liige-
sed soojaks tantsida.

Järgmisel kolmapäeval on 
75. sünnipäev Aleksei Kal-
musel, kel tuleb silmisse 
kelmikas säde ja suu kisub 
naerule niipea kui jutt lä-
heb abikaasa, laste ja las-
telaste peale.

Sirje Veldi

Teie pole vist sünnilt el-
valane?

Ei jah, sündisin Võru-
maal Meremäe vallas. Aga 
Elva eluga olen kursis 1968. 
aastast, kui tulin tööle Nõo 
sovhoosi. Mu abikaasa va-
nemad elasid Elvas selles 
majas, kus meie praegu. 
Olin pärast Moskva Vete-
rinaarinstituudi lõpetamist 
tööl hoopis Harjumaal re-
basefarmis, mis pani aluse 
edasisele jõukale Kirovi ka-
lurikolhoosile. Seal abiellu-
sime 1965. aastal ja pidime 
sinna jäämagi, aga korterit 
polnud. Kolm aastat hiljem 
tulime Nõo sovhoosi, kus 
pakuti kolmetoalist kor-
terit. Siis tuli juhuslikult 
parem pakkumine Valga-
maalt Ljahhovi kolhoosist.

Kus te oma abikaasaga 
tuttavaks saite?

Setu pulmas. Tema oli 
seal peigmehe ja mina 
pruudi külaline.

Ja siiamaani ühele nai-
sele truuks jäänud?

Jah ikka. Valli on hea 
ja tubli naine, ikka aitab 
mind... Tema on hariduselt 
vene filoloog.

Miks te just Moskvasse 
õppima läksite, mitte Tar-
tusse?

Meil tekkis naabripoisi-
ga lihtsalt selline idee. Läk-
sime, saime sisse kah. Vene 
keele sain selgeks sõjaväes.

Kas siis Moskvas õp-
pimine tundus tollal 
prestiižsem?

Oli jah Moskvas õppi-
mine prestiižsem. Seal olid 
ikka kõvad professorid, 
kelle kirjutatud õpikute 
põhjal õppisid veterinaa-
rid ka Tartus. Mäletan, et 
kui ma farmakoloogia pro-
fessor Maskovi eksamile 
läksin, siis küsis ta: “A võ 
otkuda? Aa, iz pribaltiki, 
znatšit – tere!”

Minu koolipõlv möödus 
põhiliselt sõdade keskel. 
1941. aastal läksin kooli. 
Sõda lõppes küll 1945, kuid 
siis algas jälle sõda metsa-
meeste vahel. Ja laskemoo-
navirnasid olid ju pärast 
sõda kõik metsaalused täis 
– poistele meeldis nendega 
paugutada.

Kas loomaarsti töö üks-
luine ja raske ei olnud?

Üksluine ei olnud, ras-

ke küll. Iga haigust põdev 
loom oli isemoodi. Õrna-
hingelisem põdes süga-
vamalt, teised kergemalt. 
Ükski haigus polnud ühte-
moodi. Pidid olema valmis 
ootamatusteks, sest kunagi 
ei teadnud, mis sind ees 
ootab. Aga see oli ka huvi-
tav. Looma juurde minnes 
pidid alati anamneesi te-
gema. Kunagi ei tohtinud 
küsida, mis loomal viga on. 
Siis oleks sulle vastatud, et 
milleks ma siis sind kutsu-
sin, et sina oled ju arst. See-
ga pidi alati küsima, et mida 
kaebate selle looma kohta. 
Kui diagnoos oli selge, siis 
oli ka lihtsam ravida.

Teie tütar Kaja on Elva 
gümnaasiumis õpetaja.
Kas ta on teie ainuke laps?

Ei, poeg on ka. Ja mul 
on ka viis lapselast – kolm 
poissi ja kaks tüdrukut. Po-
jal on neli ja Kajal üks laps. 
Poja ja tütre pojad käivad 
mõlemad neljandas klassis.

Kuidas te tantsimise 
juurde tulite? Kas käite 
mõlemad prouaga koos 
tantsimas?

Ei käi. Mina sattusin siia 
juhuslikult. Kuus aastat ta-
gasi oli Egos pensionäride 
pidu ja seal tegi mulle mu 
praegune tantsupartner et-
tepaneku, et teisipäeval on 
proov, et tule ka. Tuli siis 
teisipäev... Oi, väga raske 
sammuga läksin... Kui oleks 
naerma hakatud, siis oleks 
ma tagurpidi tagasi tulnud. 
Aga seal võeti mind kaunis 
viisakalt vastu. See andis 
julgust ja harjusin ära.

Sellesama partneriga 
tantsite siiamaani?

Jah, nii on. Mulle on 
üldse isetegevus meeldi-
nud. Nõo sovhoosis sai 
kolm aastat meesansamblis 
lauldud. Ja küll see har-
jutamine arendas häält, 
oi sa poiss! Ljahhovis lõin 
kaasa näiteringis. Aga seal 
oli selline suhtumine, et su-
vel ei tohtinud pidusid ega 
isetegevust olla, et segavat 
tööd. See tegi mulle tuska. 
Mis see kevadkülv siis ikka 
segab, see hoopis innustab. 
Aga nad olid teistsugused 
inimesed – ma ei hakanud 
vaidlema.

Milline oli kõige tore-
dam näitlemise roll näite-
ringis?

“Sada vakka tangusoo-
la” mängisime, seal olin 
karjapoiss... Oh sa poiss 
küll, näed ei tule meel-
de nime enam. Aga kõige 
rohkem on mul meeldinud 
ikka esineda koos Seeniori-
dega. Oleme käinud Saare-
maal, Haapsalus ja Pärnu 

vallikraavis.
Kas proua pole üldse 

laulu- ega tantsuinimene?
Noorena oli ka, aga tal-

le ei meeldi, et temast liiga 
palju välja tehakse. Ta on 
selline tagasihoidlik. Ta ei 
taha, et mina ka trügin iga-
le poole.

Mis proua ütles, kui te 
teatasite, et nüüd lähete 
tantsutundi?

Temale ma ei rääkinud-
ki alguses. Tema käis tööl, 
mina olin koduhoidja ja 
seepärast sain sinna peole 
kah minna. Kui ta teada 
sai, siis tegi suured silmad. 
Mina ütlesin, et pole mi-
dagi. Aga pole nüüd olnud 
küll, et üldse hakkama ei 
saaks.

Mis siis saab kui sam-
mud segi lähevad?

Rütm läheb vahel siis se-
gamini, kui keerutus tuleb 
vahele. Aga peaasi, et liigud 
– seisma ei tohi jääda, siis 
saad rütmi jälle kätte. Tu-
leb teha sujuvalt, et vaataja 
aru ei saaks. Ja kui saabki, 
küllap annab andeks.

Seeniorid on vist hästi 
sõbralik kollektiiv. Miks 
nad ütlevad, et olete nalja 
ja krutskimees?

Ei tea, teinekord on 
selline tuju... See innustab 
jälle ja... Ega tantsimine 
on väga kasulik. Mul juba 
jalad naksuvad. Siin tantsi-
des on liigesed lahti.

Mida te muidu sünni-
päevaks soovite?

Mulle pole vaja kingitust, 
tahaks et inimesed omava-
hel hästi ja südamlikult läbi 
saaksid ja sirged sihid olek-
sid tulevikuks. Mul oli ees-
kujuks vanaisa, kes polnud 
päevagi koolis käinud, kuid 
tema õpetas mulle ilmaelu 
ja ütles, et pojakene, hää 
sõna raiub raudkangi katki, 
peaasi on hästi läbi saada. 
Üksteise mõistmine ja lu-
gupidamine on tähtsad, see 
annab jõudu vastu pidada. 
Tülid ei vii ju kuhugi, vaid 
suurendavad stressi.

Kuidas teie kodus sün-
nipäevi peetakse?

Tagasihoidlikult oma pe-
rega. Mulle ei meeldi sün-
nipäevi pidada. Jah, lapsed 
ja lapselapsed tulevad küll 
ja siis on möllu palju, et oh 
sa poiss! Lilli tuuakse ikka 
ja väikest kingitust.

Ja Kaja teeb meil võilei-
vatorti – tema oskab teha. 
šampust ja veini ka vahel 
natuke…

Olete oma eluga päris 
rahul?

Jah, ikka.

Festivali Koolitants 2008. 
Tartu maakondlik tantsu-
päev toimus Tartus Vane-
muise teatri väikeses ma-
jas 10. veebruaril.

Virve Tomson 

Tantsupäeval esitatud 85 
etteaste hulgast valis žürii 
piirkondlikule festivalile 
edasipääsenute hulka 40 
tantsunumbrit, nende seas 
ka Elva RN-stuudio 4.-6. 
klasside tantsutrupi.

Esimene ülevabariigi-
line kooliõpilaste tantsu-
festival korraldati 1995. 
aastal, tänavu toimub 
Koolitants neljateistküm-
nendat korda. Festival on 
avatud kõikide tantsu-
stiilide harrastajatele ja 
erineva tasemega tantsu-
rühmadele, kus osalevad 
tantsuhuvilised vanuses 
4-26 aastat. Eestimaa eri 
paikades toimuvatel maa-
kondlikel tantsupäevadel, 
piirkondlikel festivalidel 
ja lõppkontserdil peetakse 
tantsijate vanusest, eluko-

hast ja oskuste tasemest 
sõltumata oluliseks kõiki 
tantsustiile.

Võisteldakse kuues põ-
hikategoorias: showtants, 
breaktants, estraaditants, 
vabatants, lastetants ja sel 
aastal ka eestiteemaline 
tants.

Tartumaa tantsupäeval 
esines Vanemuise teatri 
väikeses majas 32 trupis 
kokku 846 tantsijat. Kuue-
liikmelise hindamiskomis-
joni valikul sai Jõgeva-, 
Tartu- ja Viljandimaa piir-
kondlikku vooru edasi 40 
tantsukava. Žüriisse kuu-
lusid koreograaf ja tant-
suõpetaja Marko Sassjan, 
Viljandi Kultuuriakadee-
mia lavakunstide osakon-
na õppejõud Kai Valtna 
ja tantsutudeng Helen 
Solovjev, Tallinna Ülikooli 
koreograafiatudeng Maar-
ja Pärn, Vanemuise teatri 
balletitantsija Maarja Pau-
gus ja tantsuõpetaja Jelena 
Karpova.

Elva tantsustuudio RN 
Merit Kanneli juhendami-

sel esines tantsunumbrite-
ga neljas erinevas vanuse-
rühmas showtantsu kate-
goorias.

RN-tantsustuudio nel-
jast tantsunumbrist tun-
nistas žürii piirkondlikule 
festivalile teiste hulgas 
edasipääsenuks stuudio 
noorimate, 4.-6. klassi tüd-
rukute hip-hop stiilis tant-
sukava “Esimest korda”. 
Tantsurühm treenib Merit 
Kanneli käe all teist aastat 
ja osaleb ka Rahvusvahe-
lise Tantsuorganisatsiooni 
[IDO] võistlustel Eestis ja 
kaugemalgi.

“Nende üle olen ma väga 
uhke,” oli tantsuõpetaja 
kasvandike esinemisega 
rahul. “Oleme õnnelikud 
ja anname Viljandis endast 
parima. Eelmisel aastal me 
samas vanuserühmas piir-
kondlikust voorust edasi ei 
saanud, sel korral üritame 
paremini.”

Koolitantsu Jõgeva-, 
Tartu- ja Viljandimaa piir-
kondlik festival toimub 23. 
märtsil Viljandis.

Elva tantsutüdrukud 
Koolitantsumaratonil

Festivali Koolitants 2008 Tartu maakondlikul tantsupäeval esitas Elva RN-stuudio 4.-6. klas-
side tantsutrupp hip-hop stiilis tantsukava “Esimest korda” ja pääses edasi järgmisse vooru.

Foto: arhiiv
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Maailmameistrivõistlused 
laskesuusatamises
Laskesuusatamise maailmameistrivõistlused algasid 
Rootsis Östersundis 9. veebruaril sprindisõitudega.

Virve Tomson

Esimesel võistluspäeval oli stardis seitse Eesti sport-
last. Naisi startis sprindirajale 96. Eestlastest võistlesid 7,5 
km distantsil Eveli Saue, Sirli Hanni ja Kadri Lehtla. Või-
tis sakslanna Andrea Henkel ajaga 19.43,1. Kadri Lehtla 
kaotas võitjale 1.17,1 ja saavutas 20. koha, Eveli Saue kao-
tas Henkelile 1.27,2 ja oli 26. Mõlemad eestlannad eksisid 
korra esimeses tiirus.

Meeste 10 km sprindis oli stardis 114 laskesuusatajat. 
Võitis tiirud puhtalt läbinud venelane Maksim Tšudov, 
kes edestas Halvard Hanevoldi 19,8 ja Einar Björndalenit 
30,0 sekundiga. Eestlastest tegi parima sõidu tiirud eksi-
matult läbinud Roland Lessing, kes saavutas 17. koha.

“Sõidukiirust jäi veidi vajaka,” arvas koha poolest kar-
jääri parima tulemuse välja sõitnud Lessing. “Jääme rahu-
le. On ka kehvemaid päevi olnud.”

Indrek Tobreluts oli kahe möödalasuga 30., kaotus esi-
kohale oli 1.50,5. Priit Viks eksis tiirudes ühel korral ja 
lõpetas 2.57,4 kaotusega võitjale 71. kohal. Kauri Kõiv oli 
nelja möödalasuga 81., kaotus võitjale 3.28,4.

10. veebruaril toimunud jälitussõitudes võitis naiste 
konkurentsis teise kuldmedali Andrea Henkel. Eveli Saue 
parandas oma kohta võrreldes sprindiga seitsme võrra ja 
tõusis 19ndaks. Ühe trahviringi läbinud Saue lõpetas võit-
jast 3.15,1 hiljem.

“Täna vedas laskmine välja,” kommenteeris Saue. “Eile 
tegin oma sõidu kohta suhteliselt hea võistluse. Suuremat 
sõiduvormi mul siin pole ja pean keskenduma rohkem 
laskmisele. Tänasega olen rohkem rahul kui eilsega. Koht 
20 hulgas on juba väga hea.”

Kadri Lehtla tegi neli möödalasku ja langes 39. kohale, 
kaotust võitjale kogunes 4.46,4.

Meeste jälitussõidu võitis Ole Einar Björndalen. 
Lessing eksis tiirudes neljal korral ja lõpetas 32na, kaotus 
esikohale 2.54,9.

“Lamadestiirus tulid eksimused selgelt oma rabele-
misest, tahtsin lihtsalt liiga head kohta,” kommenteeris 
Lessing.

Märklehe tabamisel raskustes olnud Indrek Tobreluts 
läbis kokku üksteist trahviringi ja ületas finišijoone viima-
sena, 6.35,5 võitjast hiljem 60. kohal.

Teisipäeval toimunud segateatesõidu võitis Saksamaa 
nelik Sabrina Buhholtz, Magdalena Neuner, Andreas 
Birnbacher, Michael Greis. Edu teisena lõpetanud Valge-
vene ees oli 52,6 sekundit.

Eesti teatevõistkond koosseisus Kadri Lehtla, Eveli 
Saue, Indrek Tobreluts, Roland Lessing läbis tiirud trahvi-
deta ja oli üheksateistkümne võistkonna hulgas üheteist-
kümnes. Tulemus on ühe koha võrra parem kui eelmistel 
maailmameistrivõistlustel Anterselvas. Eestlaste ankru-
mees Roland Lessing finišeeris Michael Greisist 3.33,4 
hiljem. Kaheksa tiiru peale kasutas Eesti teatenelik kokku 
kümme varupadrunit.

Neljapäeval võitis maailmameistritiitli naiste 15 km 
sõidus venelanna Jekaterina Jurjeva. Neli lasketiiru trah-
viminutiteta läbinud Jurjeva sõiduaeg oli 44.23,8.Tiirudes 
kokku kolm möödalasku teinud Eveli Saue kaotas võitjale 
5.40,9 ja oli 91 lõpetaja hulgas 23. Kadri Lehtla kogus tii-
rudest kaheksa trahviminutit ja lõpetas 9.58,6 kaotusega 
võitjale 65. kohal. Sirli Hanni oli viie möödalasu ja 11.40,2 
kaotusega esikohale 74. Jana Mintšenkova eksis tiirudes 
kümnel korral ja sai viimase koha.

Eveli Saue stardib maailmameistrivõistluste viimasele 
individuaaldistantsile laupäeval naiste ühisstardist sõidus.

9. veebruaril alustasid jalg-
ratturid traditsiooniliselt 
hooaega Elvas Tartumaa 
lahtiste meistrivõistlustega 
talikrossis.

Jüri Kalmus

Elvas korraldatakse tali-
krosse juba 35ndat talve jär-
jest. Talikrossisarja esimesel 
etapil võeti mõõtu nii ratta-
sõidus kui jooksudistantsi-
del. Stardi- ja finišipaik olid 
Elva lauluväljakul.

Kui möödunud aastal oli 
samal ajal 20 külmakraadi 
ja korraldajad olid sunnitud 
võistluse isegi edasi lükka-
ma, siis sellel aastal oli ilm 
lausa kevadiselt soe. Noorte 
jooksudes oli isegi lühike-
ses spordidressis jooksjaid 
näha. Kohal oli ka endisest 
Elva spordikoolist tuule tii-
badesse saanud tuntud jalg-
rattavõistluste kommentaa-
tor Madis Kivilo oma asja-
kohaste kommentaaridega.

M-Eliit ja U-23 klassi 
võistlejad sõitsid kuus 2,65 
km pikkust ringi. Kohe 
avaringil asus võistlejaterivi 
etteotsa vanameister elva-
lane Kert Väinsalu Tartu 
Ülikooli Akadeemilisest 
Spor diklubist. Ring-ringilt 
kärises vahemaa tagaaja-
jatega pikemaks, mis lõpu-
jooneks oli üle minuti. Kert 
Väinsalu aeg oli 41.39. Tei-
sena lõpetas ajaga 42.43 U-
23 klassi võitja Gven Hallop 
klubist Hawaii Express.

Kolmandana ületas lõ-
pujoone TÜASK rattur 
Riho Alaru, kes ajaga 43.42 
oli M-Eliitklassi arvestuses 
teine. Kolmanda koha sai 
ajaga 46.05 Oskari Kargu 
klubist Tamme. TÜASK 
võistlejad Kristjan Randma 
ja Illar Lood lõpetasid U-23 
klassis vastavalt aegadega 
44.08 ja 45.42 neljandana 
ja viiendana. Esikümnesse 
mahtus ka 49.30ga üheksan-
dal kohal lõpetanud Mihkel 
Agarmaa.

M-18 ehk meesjuunio-
ride klassis sõideti viis 2,65 
km pikkust ringi. Siingi 
haaras juba avaringilt tulles 
kohe juhtohjad enda kätte 
TÜASK rattur Gabriel Lep-
pik, kes konkurentsitult suu-
rendas iga ringiga edumaad 
oma klubikaaslaste ees. 
Tema lõpuajaks oli 34.45.

Nelikvõidu M-18 võistlus-
klassis kindlustasid TÜASK 
sõitjatele Ardy Utar (aeg 
36.01), Artur Schotter 

Elvas avatiElvas avati
rattahooaegrattahooaeg

(36.12) ja Rauno Miilmann 
(36.40). Gert Truu lõpetas 
15. kohal ajaga 41.54.

N-Eliit klassis Eesti pa-
remik talikrossisarja Elva 
etapil ei osalenud.

Naised läbisid 2,65 km 
ringi kolmel korral. Võitis 
Marju Põder klubist Cos-
mos ajaga 25.55. Teisena lõ-
petas Sinne Sõmmer Extre-
me Spordist ajaga 26.15. 
Kolmandaks sõitis klubi 
Tamme esindaja Jaanika 
Kurg järv ajaga 27.20.

Sport, Seenior 1 ja See-
nior 2 ratturid startisid 
ühisele võistlustrassile, 
kus kindla esikolmikuna 
lõpetasid Veloplussi Sen1 
klassi ratturid. Viieringilise 
kihutamise lõpetas pari-
mana Magnus Krusemann 
ajaga 34.33. Teine oli Rego 
Tohvrel, aeg 34.39 ja kolmas 
Juri Molev ajaga 34.40. Nel-
jandana lõpetas Sen 2 klassi 
võitja Urmas Utar klubist 
TÜASK, aeg 35.15. Teise 
koha sai Sen 2 klassis Kau-
po Kuhlap klubist Cosmos 
ajaga 39.53 ja kolmas oli 
ajaga 40.11 TÜASK sõitja 
Jaanus Järveoja. Kuuenda-
na lõpetas Toomas Järveoja. 
Tõiv Tamm oli kaheksas.

Sport-klassis sai TÜASK 
rattur Raimond Pihlap aja-
ga 44.50 neljanda koha.

Nooremate võistlusklas-
side paremusjärjestus tali-
krosside esimesel osavõist-
lusel selgitati traditsioonili-
selt jooksudistantsidel.

M-16 klassi noormehed 
jooksid kaks 1,6 km pik-
kust ringi. Kindla võidu sai 
Pärnu Kalevi Spordikooli 
rattur Timmo Jeret ajaga 
10.50. Teisena lõpetas ajaga 
10.58 Viljandi Rattaklubi 
noormees Heinar Vaine. 
Kolmas oli ajaga 11.03 Ma-
dis Altermann Rakke Rat-
taklubist. Elvalane Henry 
Rebane sai 11. koha, aeg 
12.07. Oliver Parv lõpetas 
25. kohal tulemusega 12.50 
ja Maikel Kuusma oli 27., 
aeg 13.29.

N-18 klassi naisjuuniorid 
jooksid 1,6 km.Võitis Rak-
ke Rattaklubi neiu Greete 
Steinburg ajaga 5.54. Teine 
oli ajaga 6.11 Katrin Kütt 
TÜASK-ist. Kolmas oli Kat-
rini klubikaaslane Hanna 
Karoline Arus ajaga 6.32.

N-16 klassi tütarlapsed 
jooksid samuti 1,6 km. Kii-
reim oli Triin Gede klu-
bist CFR. Teise koha sai 
TÜASK võistleja Karin 
Redi ajaga 6.11.

Kolmandana lõpetas 
Liis-Grete Arro Tallinna 
Kalevi Jalgrattakoolist aja-
ga 6.30.

N-14 klassi tütarlastest 
läbis 1,6 km jooksuraja 
konkurentidest kiiremini 
TÜASK võistleja Sirje Le-
pik ajaga 7.01.

Teise koha sai ajaga 7.16 
Reelika Vallas klubist Team 
Sunderland. Kolmandana 
ületas lõpujoone Reelika 
klubikaaslane Janely Sojo-
ne ajaga 7.30. Laura-Britt 
Mekk ja Margot Oinus 
TÜASK-ist said vastavalt 
aegadega 7.54 ja 8.01 viien-
da ja kuuenda koha.

M-14 klassi poistest 
võitis 1,6 km jooksu ajaga 
5.26 Kristen Kivistik klubist 
Viko.

Teisena lõpetanud klubi 
Tamme poiss Sander Sepa 
sai ajaks 5.36. Kolmanda 
koha sai ajaga 5.39 Kevin 
Kull Pärnu Kalevi Spordi-
koolist. TÜASK poiss Kaa-
rel Redi sai 22. koha ajaga 
6.47. Raigo Toming oli 32., 
aeg 7.33.

N-12 klassi tütarlapsed 

jooksid 600 meetrit. Tule-
musega 2.18 võitis Laura 
Kuusemets klubist Team 
Sunderland. Teiseks tuli 
ajaga 2.24 Kärolin Varbla-
ne Viljandi Rattaklubist. 
Kelly Kalm klubist CFR sai 
kolmanda koha ajaga 2.28. 
TÜASK võistleja Mae Lang 
oli 2.47ga viies.

M-12 klassi poisid läbi-
sid samuti jooksujalu 600 
m pikkuse ringi. Kiireim 
oli ajaga 2.10 klubi Viko 
võistleja Marco Lukka. 
Kaks järgmist kohta läksid 
aga Viljandi Rattaklubisse. 
Tulemusega 2.17 sai teise 
koha Kristjan Johanson. 
Sama aja välja jooksnud 
Tony Nõu oli kolmas. Ajaga 
2.31 mahtus esikümnesse 
kaheksanda koha pälvinud 
TÜASK poiss Georg Kõi-
vumägi. Jaanus Sinilill oli 
ajaga 2.35 kaheteistkümnes. 
Siim Laak oli 19., aeg 3.15 
ja Karl-Gabriel Hiie 20., 
aeg 3.21.

Jalgratturite Talikrossi 
teine etapp ja ühtlasi Eesti 
meistrivõistlused talikrossis 
sõidetakse Elvas 1. märtsil.

Tartumaa Kalev Kooliliiga parimad 
võrkpallis

8. veebruaril Lähte spordihoones toimunud Eesti noor-
te võrkpallurite turniiri Kalev Kooliliiga Tartumaa män-
gudel saavutas poeglaste arvestuses Elva gümnaasiumi 

meeskond kuni 9. klasside 
vanusegrupis kolmanda 
koha. Esikoha võitis Ran-
nu keskkooli meeskond, 
teine oli Nõo Põhikooli 
võistkond.

Elva gümnaasiumi 
võistkonnas mängisid Karl 
Ariva, Erik Berendsen, 
Sven Koch, Tanel Vaher, 
Illimar Born, Raido Kuus, 
Rando Kuus ja Kristjan 
Joost. Treener on Kaja 
Kangur. EPP

Meesjuunioride võistlusklassi kiireim rattur Gabriel Leppik sõitis Elva talikrossil konkurentidel eest ära juba esimesel ringil.

Foto: Virve Tomson
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Ostame metsa- ja põllumaad. 
Info: www.kinnistu.ee. 526 3986

Küttepuud (ka kuiva). 513 8937

Kasumetsa küttekontor müüb 
küttepuid kojutoomisega. Tel. 
734 9800, 529 2305

Betoon pumpamisega. Tel. 529 
1979

Müüa pikad küttepinnud. 5399 
9140

OÜ müüb pidevalt ehituslikku 
saematerjali. 5373 5466

Müüa suusad, saapad, side-
med, kepid, uisud. 504 5909 
Valga mnt 1A

Müüa puitbriketti kohaletoomi-
sega. 1 kott u 950 kg 1600 kr, pa-
kitult 2100 kr. 506 6684

Müüa höövel- ja saematerjali. 
Info tel. 504 9180

OÜ Ökoteh müüb saematerjali ja 
küttepinde. 5341 5433

Müüa tükeldatud küttepinnud 
(mänd, 50 cm, 1cm³ 250 kr). Info 
tel. 517 7394 alates kl 16

Müüa küttepuud (kuiv ja toores). 
513 2927

Müüa treipink. 5553 5848

Müüa punane roller Fredo 1L,
11 500.-, tingi. 5833 6977

Müüa 2 paneeli 5x1m. 5625 
7277

OÜ Nikpo teeb katlamajade, küt-
tesüsteemide, maaküttesüstee-
mide ja santehnilisi töid. Garantii. 
506 8509

Starterite, generaatorite remont. 
Hüdrovoolikud ja tarvikud. 529 
1979; 730 3607

Bobcati teenus. 529 6706

Vean ära vana kodutehnika (ka 
vanaraud). 513 2927

Teen krohvimis- ja plaatimistöid 
Elvas. 5555 8505

Pakun tööd mööblitislerile. Töö-
koht Elvast 5 km. 503 5341; 742 
4655

Elva Varahalduse OÜ pakub tööd 
majahoidjale, info tel. 5343 9353

Müüa 4-toaline renov. korter 
Rõngus. Uus köögimööbel koos 
tehnikaga, vannitoas pesumasin 
jne. Hind 650 000.-. Tel. 529 1558

Soovin üürida Elvas 2-toal. mu-
gavustega korterit. 5397 0945

9. veebruaril Põik tänavast kadu-
ma läinud pisike kirju vana koer. 
Viimati nähti Männiku kaupluse 
juures. Igasugune teave koera 
kohta oodatud telefonidel 745 
7345; 5599 3454

PANDITA KIIRLAENUD kuni 
7000 kr, suurem laen sõidu-
ki (jääb Teile) või kinnisva-
ra tagatisel. Lõunalaenud 
OÜ, Jüri 39, Võru, www.
lounalaenud.ee 5680 8199.
Nüüd ka laupäeval avatud!

Võlgade KIIRMENETLUS koh-
tuväliselt ja kohtus, õigusabi, 
tel. 5551 8899, Lõunalaenud 
OÜ, Jüri 39, Võru

KUULUTUSED

Toimetaja Sirje Veldi, küljendaja Kristina Kütt. Väljaandja OÜ 
Elva Postipoiss, Elva, Kesk 32, juhataja Kersti Koosa. Toetaja 
Elva Linnavalitsus. Trükk AS Võru Täht. Kuulutuste vastuvõtt 
E, T, K kella 10-17 raekojas Kesk 32 tuba 209. Tel. 730 9899,  
e-mail: epoiss@kodu.ee. Toimetusel on õigus kaastöid toimetada 
ja lühendada nende selguse huvides. Kaastöid ei retsenseerita ega 
tagastata. Toimetus ei vastuta reklaamide ja kuulutuste sisu eest. 
Elva Postipoiss on Eesti Ajalehtede Liidu liige. Kaebuste korral 
ajalehe sisu kohta võite pöörduda Pressinõukogusse pn@eall.ee 
või tel. 646 3363

SELMA ÜLPER
Mälestame Tähe tänava ühte 

vanemat elanikku. Siiras 
kaastunne poegadele peredega.

Naabrid Tähe 2a, 1c, 4, 3, 4b

Avaldame sügavat kaastunnet 
klassijuhataja Svetlana Varikule

ÜLO RUSKMETSA
surma puhul.

Palupera Põhikooli
9. klassi õpilased
koos vanematega

Avaldame kaastunnet 
Svetlanale, Kaarinile ja Kaarlile

ÜLO RUSKMETSA
surma puhul.

Ave ja Liis peredega,
Luule ja Ülo

ELMAR LUBI
Mälestame ja avaldame 
kaastunnet lähedastele.

Sidekontori telefonistid

Sügav kaastunne
Karinile perega isa, vanaisa, äia

JUHAN OJAMETSA
kaotuse puhul.

Õuna 2 majarahvas

Avaldame kaastunnet Ilmele 
kalli abikaasa

HARALD HÄRSINGU
surma puhul.

EELK koor ja naiskoor Kaja

Sügav kaastunne Tiiule 
abikaasa

JUHAN OJAMETSA
surma puhul.

Töökaaslased Ludmilla, 
Nadežda, Liina ja Juta

Sind leinama
jääb kodumaja,
igatsema koduõu…

Südamlik kaastunne Tiiule 
ja lastele peredega armsa 
abikaasa, isa ja vanaisa
JUHAN OJAMETSA

kaotuse puhul.

Sirje, Aime, Tiina, Meelis

HARALD HÄRSING
Mälestame sõbralikku naabrit. 
Südamlik kaastunne Ilmele.

Perekonnad Kriit, Jäär, Rästas

Mälestame sõbralikku 
naabrimemme

ANNA OTSUPOKI
Südamlik kaastunne lähedastele.

Perek. Hunt, Kurg, Kõivistik, 
Lakk, Variku ja Anne

Tunneme kaasa
Astrit Teekelile kalli poja

ÜRGO TEEKELI
kaotuse puhul.
Perekond Suidt

Sügav kaastunne
Svetlana Varikule perega

ÜLO RUSKMETSA
kaotuse puhul.

Palupera vallavolikogu
ja -valitsus

Siiras kaastunne Svetlanale, 
Kaarlile ja Kaarinile

ÜLO RUSKMETSA
surma puhul.

Perekonnad Kuningas, Kurg, 
Lakk, Hunt, Kõivistik ja Hermann

13. veebruaril otsustati:
Jagada kinnistu Rahu 1 

kuueks reaalosaks: Herne 
1 pindala 1225 m², Herne 
3 pindala 1210 m², Herne 
5 pindala 1234 m², Heina 
6 pindala 1275 m², Heina 8 
pindala 1204 m², Heina 10 
pindala 1151 m².

Anda raieluba Nõmme 
24 kinnistul ühe hõbekuu-
se raiumiseks; raieluba J. 
Kärneri 11 kinnistul kolme 
männipuu raiumiseks; raie-
luba J. Kärneri 33 kinnistul 
nelja männipuu raiumiseks 
ja mitte anda luba kahe 
männipuu raiumiseks.

Mitte anda raieluba Pargi 
44 kinnistul nelja männipuu 
ja ühe kasepuu raiumiseks; 
ehitusluba rajatise “Võrk-
torn” paigaldamiseks Tartu 
mnt 16 Verevi järve suplus-

LINNAVALITSUSE ISTUNG

rannale.
Sõlmida leping Kõr-

veküla Raamatukoguga 
teavikute ostuks Elva Lin-
naraamatukogule; Artwerk 
OÜ-ga töövõtuleping han-
ke “Elva puhkepiirkonna 
matkakeskuse meediakam-
paania” teostamiseks; Varik 
Projekt OÜ-ga töövõtule-
ping lasteaia Murumuna 
juurde- ja ümberehituse 
projekti koostamiseks.

Kinnitada registreerin-
gu õigsus majandustegevu-
se registris: AS Olerex ja AS 
Eesti Post.

Anda linnavalitsuse tä-
nukiri Elva Lasteaia Mu-
rumuna õpetajale Sirje 
Kompusele.

Maia Kukk
Linnasekretär

Plaatimis- ja santehnilised tööd. 
5399 1106

Avaldame sügavat kaastunnet 
abikaasa Tiiule ja lastele 
Virgele, Pillele, Karinile

kalli abikaasa ja isa
JUHAN OJAMETSA

kaotuse puhul.

Annika ja Aivar
Helina ja Tarmo

HARALD HÄRSING
Mälestame endist töökaaslast. 

Sügav kaastunne Ilmele ja 
lastele peredega.

Rita, Tamara, Liivi, Endel

Südamlik kaastunne Karinile, 
Pillele ja Virgele peredega

kalli isa ja vanaisa
JUHAN OJAMETSA
26.02.1944-13.02.2008

surma puhul.

Jaanus ja Margit lastega

Avaldame sügavat kaastunnet 
Sulevile ja Leenale kalli

SELMA ÜLPERI
kaotuse puhul.

Toivo, Kaie,
Helbe, Liina

Tunde lööb aegade kell,
alles jääb mälestus
soe ja hell

MARGARITA KIIS
Mälestame sõbralikku naabrit.

Avaldame kaastunnet 
omastele.

Naabrid E. Tätte, U. Tätte,
Vähi ja Napp peredega

Sügav kaastunne
Tiiule, Karinile,

Virgele ja Pillele
kalli abikaasa ja isa

JUHAN OJAMETSA
kaotuse puhul.

Perekond Kompus

Tartu mnt 18 detailpla-
neeringule laekus avaliku 
väljapaneku ajal ettepane-
kuid ja märkusi. 17.01.2008 
toimunud planeeringu 
avaliku arutelu käigus ar-
vestati ettepaneku tegija 
poolt laekunud märkuste 
ja ettepanekutega. Linna-
valitsus otsustas, et parima 

TEADE

planeeringulahenduse saa-
vutamiseks on otstarbekas 
läbi viia uus arutelu.

Elva linnavalitsus kor-
raldab Tartu mnt 18 detail-
planeeringu täiendava ava-
liku arutelu 19.02.2008 kell 
15.30 Elva Linnavalitsuse 
saalis, Kesk 32, I korrus.

Ajal, mil paljud inimesed 
Egiptusesse või Kreekasse 
sõidavad, asusime meie nel-
jakesi Elva gümnaasiumist 
teele Belgiasse.

Mari-Liis Tosmin,
Elva gümnaasiumi

õpetaja

Paraku mitte puhkama, 
vaid Comeniuse projekti 
“Meeskonnatöö ja tugistra-
teegiad” raames tööüles-
andeid täitma. Tegemist oli 
projektis osalevate Euroopa 
koolide kolmanda kokku-
saamisega.

Külalislahkus
16. jaanuari hilisõhtul 

Bruggesse, Põhjamaade 
Veneetsiasse jõudes tervita-
sid belglased meid kui vanu 
häid sõpru, jagades suudlusi 
vasakule ja paremale. Kui 
tunnike hiljem lõputuna 
näivast uute nägude ja ni-
mede virr-varrist toibununa 
oma hotellitubadesse var-
jusime, ei suutnud me kor-
rapealt meenutadagi, millal 
üldse kellelgi nii hea meel 
meid näha oli!

Lisaks belglastele oma-
sele külalislahkusele aval-
das sügavat muljet nende 
kodulinn. UNESCO maail-
mapärandi nimistusse kuu-
luv muinasjutuline linnake 
lummas meid siksakiliste 
majakatuste, õhuliste pitsi-

de, luikede, jalgratturite ja 
kanalite rohkusega. Ilu oli 
uskumatu hoolimata tuuli-
sest ja vihmasest ilmast.

Töö, kuid mitte 
ainult

Mitmekesiselt ja parima-
te kavatsustega olid võõrus-
tajad planeerinud kõik meie 
kohapeal viibitud viis päeva. 
Meisterlike esinejate loen-
gud vaheldusid elavate vest-
luste ja grupitööga. Paljuks 
ei peetud vastakaid arvamu-
si tekitanud ideid pikemalt 
lahti rääkida ja mänguli-
selt läbi proovida. Näiteks 
proovisime kujutada ette, 
mis tunne oleks käsitleda 
probleeme “kuue mõtlemi-
se mütsi” abil. Edward de 
Bono mudel hõlmab kuut 
mõtlemissuunda, mida ku-
jutatakse metafoorsete vär-
viliste mütside abil. Grupis 
töötades suunatakse selle 
liikmeid kasutama sama-
aegselt ühte värvi “mütse”, 
mida vahetatakse vastavalt 
grupijuhi juhistele. Väide-
tavalt soodustab kirjeldatud 
meetod suuremat kaasatust 
probleemi lahendamisel.

Enim huvi ja aktiivset 
arutelu tekitas kiusamis-
vastases võitluses kasutatav 
mittesüüdistamise meetod, 
mis keskendub ohvrile kaas-
lastest tugigrupi loomisele. 
Märkimisväärne, et gruppi 
peab kuuluma ka kiusaja, 

kellelt oodatakse kannata-
nu toetamist.

Hästitoimivat meeskon-
natööd tajusime Comeniuse 
projekti koordinaatori 
Rudy de Jonge’i algkooli 
külastades. Eriti võlus meid 
sotsiaalsete oskuste õpetaja 
Inge Deschamps’i pühen-
dumus tööle ja professio-
naalsus suhtlemisel. Uudse-
na mõjus tema tutvustatud 
labürindi meetod, mille abil 
lahendati õpilaste vahelisi 
konflikte igapäevases koo-
lielus. Oli hämmastav, et 
kitsastest töötingimustest 
hoolimata suhtlesid kollee-
gid omavahel pingevabalt. 
Näis nagu ei teekski nad 
tööd, vaid täidaks rõõmuga 
valitud missiooni.

Rudy de Jonge’i sõnul 

aitavad hea meeskonna ku-
jundamisele vaieldamatult 
kaasa ühised ettevõtmised 
töövälisel ajal. Oma sõnade 
tõestuseks viis ta meid kõiki 
teatrisse osa saama Purcell’i 
ooperist Dido ja Aeneas.

Tõrvikumarss 
Peale Brugge oli meil 

meeldiv võimalus viibida 
kaks päeva ka teises Belgia 
linnakeses – Herentalsis. 
Herentals on Bruggega 
võrreldes märksa tagasi-
hoidlikum, ent siiski märki-
misväärne oma loodusliku 
ilu, kaunikõlalise tornikel-
la ja iidsete linnaväravate 
poolest. Linnaga tutvusime 
täiesti enneolematul moel 
– õhtupimeduses põlevate 

tõrvikute saatel.
Päevavalgel külastasi-

me 12-18-aastastele õpi-
lastele mõeldud Saint-
Jozefinstituuti, kus tundide 
vaatlused vaheldusid jällegi 
elavate aruteludega. Üht-
lasi pandi paika edasine 
tegevuskava projektikoh-
tumiseks Rootsis, kus Elva 
gümnaasiumit esindavad 
juba järgmised õpetajad.

Läbi Brüsseli koju
Järjekordset õhulendu 

oodates peatusime mõned 
tunnid Brüsseli õitsvate 
krookuste ja kirsipuude 
keskel. Põikasime läbi pis-
siva-poisi juurest ja imet-
lesime, flaami lipud peos, 
vaateakendel külluslikult 
voolavat šokolaadi. Ajanap-
puse tõttu jäigi proovimata 
belglaste rahvuslik uhkus 
– friikartulid. Küll aga oli 
lennusõidu kestel aega taga-
si mõelda belglaste pakutud 
teravatele maitseelamuste-
le, nii vürtsikate võileibade, 
härjasaba supi, šokolaadi 
kui unustamatu ooperikü-
lastuse näol.

Omamoodi lohutust pak-
kus 23. jaanuari hommikul 
klassi ette astudes teadmine, 
et me ei ole oma probleemi-
dega üksi. Nii nagu meie, 
otsivad oma igapäevastele 
koolimuredele lahendusi ka 
kolleegid Itaalias, Norras, 
Rootsis, Poolas, Saksamaal 
ja Belgias. Hea on tunneta-
da toetust ja näha lootuskii-
ri jagatud kogemustes.

Jagatud mure on pool muret, 
jagatud rõõm – topelt rõõm

Reisiseltskond Herentalsi kesklinnas. Vasakult Mari-Liis 
Tosmin, Eva Ojakivi, Aigi Kapten ja Anne Jaama.

Foto: Rudy de Jonge
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Kaseküla 3, Elva 61504, Tartumaa

E-R 8.30 - 17.30 L 9.00 - 15.00 P Suletud
GSM: 522 2942

Sooduskampaania kestab 18-23. veebruar.

Välipesu + kuivpuhastus:

Peseme ka veokeid ja traktoreid.

www.respom.ee

Iseseisvuspäevaks

AUTOD SÄRAMA!

Paketiautod, Jeepid 180.-

150.-Sõiduautod

OÜ Marepleks   *   Valga mnt 7A   *   tel 7 303 665

Parimad autokaubad - FIXUS!
WWW.FIXUS.EE

Leotuspesuvahend
CarWash

Efektiivne ja keskkonnasõbralik
leotusaine.
Sobilik talviseks autopesuks.

Lumehari jääkaabitsaga

75.-

59.-
Kvaliteettoode

akulaadija-käiviti

laadimispinge 12/24 V
laadimisvool 20 A
sobib akudele 20-300 Ah

1795.-

237.-

Lumelabidas

Auto-ja matkalabidas
Kerge ja väga vastupidav labidas.
Laba on jäik ja peab hästi vastu
 suurtele koormustele.

269.-


